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لدراسة ملخص :-  ا

 من النازحة للمرأة الجتماعية و القتصادية الأوضاع لتقييم الدراسة هذه ُأجريت

 تواجه التي المشكلت أحد النزوح يعتبر حيث.  الخرطوم ولية الي دارفور وليات

و.  لسنوات استقراره عدم في ساهمت التي و السودان  الي أدت التي الأسباب من عدة

 الطبيعية الكوارث بالضافة و القبلية الصراعات و الأهلية الحروب ، السودان في النزوح

و).  و جفاف(  ، نسمة مليون 8,5  حوالي السودان في النزوح المتأثرين إجمالي بلغ تصحر

 الكوارث و.  طويلة لفترات إستمرت التي و البلد بجنوب دارت التي الأهلية للحرب نتيجة

السودان. من الغربية الأقاليم في القبلية الصراعات و الطبيعية

 ، عليها تترتب التي الثار و أسبابها و النزوح مفاهيم معرفة الي الدراسة هدفت و

 تأثر  كيف و المرأة لهذه الجتماعية و الشخصية الخصائص معرفة الي الدراسة سعت كما

. لها حدث  الذي النزوح جراء الجتماعية و القتصادية أوضاعها

 و ، كرري لمحلية تتبع التي و درمان أم غربي الفتح بإدارية الدراسة هذه إجراء تم

 طريق عن الوصفي المنهج الباحث إستخدم ، الخرطوم مدينة عن كلم 20  حوالي تبعد

و.  المسح  100 من مكونة البحث مجتمع من بسيطة عشوائية عينة بإختيار قام الجتماعي

تم.   الدراسة مجتمع على المقابلت و الستبيان إستخدام طريق عن البيانات جمع مبحوثة

 بإستخدام المئوية النسب و التكرارية الجداول طريق عن تحليلها و عليها الحصول ثم من و

النتائج. على الحصول ثم من ، SPSS برنامج

ّصلت و لدراسة تو نتائج الي ا ل لية ا تا ل :-  ا

 35( بين ما أعمارهن تتراوح المبحوثات، من% 45 نسبته ما أن الدراسة نتائج تشير-1

).16 – 25( بين أعمارهن يتراوح المبحوثات من% 32 أن نجد و ،) 26– 

 اللئي و% . 61 بنسبة و متعلمات غير المبحوثات غالبية أن البحث نتائج أظهرت-2

%.9 نسبتهن الأساس و% . 30 نسبتهن الدينية العلوم درسن

 المتزوجات غير و ،% 77 متزوجات المبحوثات غالبية أن الدراسة نتائج أوضحت-3

% .15 نسبتهن
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 أن أوضحن% 94 بنسبة و المبحوثات غالبية أن الدراسة نتائج خلل من اتضح-4

 %70 بنسبة و المبحوثات غالبية أشارت كما.  لنزوحهن الأساسي السبب كان الحرب

) .5 – 8( بين تتراوح الخرطوم في قضوها التي المدة أن سنوات 

 أي يتلقين لم% 93 بنسبة و المبحوثات غالبية أن الدراسة نتائج خلل من اتضح-5

الخرطوم. إلي للوصول مساعدات

 وجود على أكدن% 91 بنسبة و المبحوثات غالبية أن الدراسة نتائج من أتضح-6

 مشاكل واجهن منهن% 53 و.  الأصل المجتمع و الحالي المجتمع بين اختلف

 المشكلت بعض واجهن أنهن% 32 نسبتهن ما يشير و ، الحالي الوضع مع للتأقلم

. الحالي الوضع على التأقلم في

% 81 بنسبة و المبحوثات غالبية أن إلي الدراسة نتائج أوضحت-7  أن ألي أشرن 

. المرضي العيش سبل لهن توفر ل الخرطوم ولية في الأوضاع

 الزراعة في يعملن كن % 87 بنسبة و المبحوثات غالبية أن الدراسة نتائج أظهرت-8

.  النزوح قبل ذلك و بالتجارة يعملن منهن % 30 و ، السابق في

 اللئي و الزراعة في يعملن ل ،% 100 بنسبة و المبحوثات أن النتائج أوضحت-9

 نسبتهن بلغت اليومية بأعمال يقمن اللئي ،% 55 وصلت التجارة في يعملن

النزوح. بعد ذلك و% 46

 اقل كان الخرطوم الي المجيء قبل دخلهن مستوى% 45 نسبتهن ما أن اتضح و-10

و.  بعد جنيه 5 من اقل دخلهن كان% 17 بينما ، جنيهات 5 من  منهن% 39 النزوح

– 15( بين دخلهن يتراوح  5 ( قبل   بعد% 67  الي وصلت بينما ، النزوح جنيه

النزوح.

 و المرأة الأساسي المعيل المبحوثات من% 52 أن الدراسة نتائج خلل من تبين-11

 المرأة أن أوضحن% 3 و ، النزوح بعد%  20 لــ قلت بينما و النزوح قبل  الزوج

النزوح. بعد% 26 الي ارتفعت و النزوح قبل للأسرة الأساسي المعيل هي

لدراسة خرجت و ية:-   بالتوصيات ا تال ل ا

 كسب سبل تفوير و التنموية المشاريع في إدماجها و النازحة المرأة توطين إعادة.1

المعيلة. المرأة خصوصا العيش
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 توفير و عليها ينزحون  التي المناطق مختلف في النازحين بشريحة الهتمام ضرورة.2

اللزمة.  الخدمات

 و الثقافي و الجتماعي وعيهن رفع في للإسهام تعليمية برامج توفير ضرورة.3

الثقافية. و الجتماعية بأدوارهن للقيام تأهيلهن

 النازحين لشريحة عمل مصادر توفير خلل من الكريم  العيش متطلبات توفير ضرورة.4

الأدوار.  لتغيير وفقا لأسرة معيلة أصبحت لأنها المرأة خاصة و

.  المرأة خصوصا النازحين لدى الحرب آثار إزالة  الي تسعى برامج تنفيذ ضرورة.5

 العيش على النازحات تساعد التي البرامج تقديم على العمل و الهتمام ضرورة.6

. باستقرار

 بالنواحي الهتمام زيادة و الجتماعية النواحي ترقية و النازحة بالمرأة الهتمام.7

القتصادي. المجال في قدراتها لتنمية القتصادية

 هدوء بعد العودة في الرغبة لهن لمن الطوعية العودة برامج تنفيذ على العمل.8

الأحوال.
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Abstract:- 

This  study  was  conducted  to  assess  of  Socio-economical  situation  of 

displaced women from Darfur to Khartoum State, where displacement is one of 

the troubles which had faced the Sudan and contributed to the instability for many 

years. And diffirence reasons that led to the displacemen in Sudan: where the civil 

wars, the tribal conflicts,  in addition to the natural disasters.  The total number 

who affected  of  the  displacement  in  Sudan  is  about  8,5  million  people.  This 

number of IDP,s were resulted of the civil war, which lasted for long periods. And 

the natural disasters and tribal conflict in western regions of Sudan.

The study was aimed as to learn the concepts of displacement and its causes 

and affected of  them. The study also sought  to  know the personal  and social 

characteristics  of  displaced  women,  and  how  they  affected  on  their  Socio-

economical situation resulting of the displacement happened to her. 

This study was conducted in Elfateh locality in west of Omdurman, which 

followed  to  Karary  locality  it’s  about  20  km from Khartoum.  Was  used  the 

descriptive approach by the social survey. a simple random sample which has be 

selected  from the research  community,  were  consist  of  100 respondents.  Data 

were  collected  through:  questionnaire  technique  and  interviews  from research 
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community, and analyzed by frequency and percentages technique by using the 

SPSS program, then was get the results. 

The study concluded the results: - 

1. showed that 45% of the respondents, their  age ranged between, by (35-26), 

and 32% of the respondents, their age ranges (25-16). 

2.  showed that the majority of the respondents,  uneducated are 61%. And 

who studied the religious education are 30%. and Basis, are 9%. 

3. showed  that  the  majority  of  the  respondents  married,  by  77%,  and 

unmarried women 15%. 

4.  Showed that the majority of the respondents, 94% they explained that the 

war was the main reason for  their  displaced.  It  also the majority of  the 

respondents, about, by 70% their time in Khartoum, (8-5 years). 

5. Showed that the majority of the respondents, by 93% did not receive any 

aid to reach Khartoum. 

6. Showed that the majority of the respondents, by 91% there is a difference 

between the present-day society and region society. And 53% of them had 

faced problems to cope with the current situation, and 32% they faced some 

problems in adjusting to the current situation. 

7. Showed  that  the  majority  of  the  respondents  by  81%  pointed  that  the 

situation in Khartoum does not provide them with ways to live patients. 

8. Showed that the majority of the respondents, by 87% were employed in 

agriculture in the farmer, and 30% of them work and commerce prior to 

displacement. 

9. Showed that  the respondents,  by 100% do not work in agriculture. And 

who  are  employed  in  trade  and  reached  55%,  women  who work  daily 

percentage reached 46%, after displacement. 

XVII



10.  Showed that  the 45% of  respondent,  the level  of  their  income before 

coming to Khartoum was less than 5 pounds, while 17% had incomes of 

less than 5 pounds after displacement. And 39% of them ranging between 

income (15-5  pounds)  before  the  displacement,  while  it  rose  67% after 

displacement. 

11. Showed that the 52%, the basic stockholder both women and husbands 

prior  to  displacement,  and while  20%, after  displacement,  and 3% they 

explained  that  women  are  the  basic  stockholder  of  the  family  prior  to 

displacement, to 26% after displacement. 

The study concluded the following recommendations: - 

1. Resettlement  of  displaced  women  and  their  integration  in  development 

projects and livelihoods, especially women Heads her family. 

2. Need to focus on displaced people in various regions in which displaced 

them and provide the necessary services. 

3. The need to provide educational programs to help to improve their socio-

cultural awareness, and rehabilitation for their role as socio-cultural roles. 

4. The  need  to  provide  the  requirements  of  a  decent  living  through  the 

provision  of  sources  of  employment  for  the  displaced  group,  especially 

women because they become  Heads of family, according to the changing 

roles. 

5. The need to implement programs that seek to eliminate the effects of forced 

displacement, especially women. 

6. Need to pay attention and work to provide programs that help displaced 

women to live in stability. 
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7. Pay  attention  to  displaced  women  and  promote  the  socio-economical 

aspects  of  increased  attention  to  the  development  of  capacities  in  the 

economical rule.  

8. Work on the  implementation  of  the  voluntary  repatriation  programs for 

women with the desire to return after a quite in conditions. 
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